
 اجتماعی     3پنجشنبه 20 مهر   1402- 26 ربیع الاول  1445 - 12  اکتبر 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6102

آمار جهانی کرونا؛ آلمان رکورددار فوتی های روزانه
بنابر آمار جهانــی »ورلدامُتر«، مجموع مبتلایان به کرونــا )کووید-۱۹( در 
کشورهای مختلف به بیش از ۶۹۶ میلیون و ۴۴۰ هزار و ۷۱۹ نفر رسیده و تا روز 
۱۹ مهرماه ۱۴۰۲ مرگ شش میلیون و ۹۲۵ هزار و ۱۱۳ بیمار تأیید شده است.
به گزارش ایسنا، طبق داده های به روزشــده در جدول جهانی ورلدامُتر، این 
بیماری ویروســی همچنین در روز ۱۸ مهرمــاه ۱۴۰۲، ۲۸ هزار و ۶۰۸ ابتلای 

جدید داشته و جان ۱۰۱ بیمار را گرفته است.
همچنین آلمان با ثبت ۲۸ فوتی و روســیه با بیش از ۱۶ هزار ابتلای جدید 
بــه ترتیب بالاترین آمار تلفات و مبتلایان کرونایی را در یک شــبانه روز گزارش 
کرده اند.پایگاه داده های جهانی ورلدامُتر از تاریخ ۲۹ ژانویه سال ۲۰۲۰ میلادی، 

ثبت آمار رسمی مرتبط با کرونا را آغاز کرده است.
در میان ۱۰ کشــوری که در بالای جدول ورلدامُتــر جای گرفته اند، آمریکا 
همچنان با ثبت بیــش از ۱۰۸ میلیون ابتلا و بیش از یک میلیون و ۱۷۰ هزار 

فوتی به ترتیب رکورد ابتلا و مرگ های کرونایی را در کل دنیا دارد.
پس از آمریکا، دو کشور هند و فرانسه هم با عبور از ۴۰ میلیون ابتلا به ترتیب 
جایگاه دوم و ســوم را به لحاظ آمار کل مبتلایان اشغال کرده اند و همچنین در 
فهرست آمار فوتی های این بیماری در حال حاضر بعد از آمریکا، برزیل با بیش از 
۷۰۰ هزار فوتی و هند با بیش از ۵۰۰ هزار فوتی، بیشترین مرگ  و میر کرونایی را 
به ثبت رسانده اند.در اروپا نیز روسیه با ثبت بیش از ۴۰۰ هزار فوتی، بالاترین آمار 

مرگ های کرونایی در این قاره را تا روز ۱۹ مهرماه گزارش کرده است.

کرونا

معاون وزیر رفاه تشریح کرد

شرط بهره مندی۲ دهک جدید از یارانه ۱۲۰هزار تومانی

»تپسی« یک هفته فرصت دارد مشکل سرویس مدارس را حل کند

مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران:

۸۰ درصد اتوبوس های پایتخت فرسوده هستند

فرماندار تهران گفت: مســئولیت سرویس 
مــدارس در آییــن نامه جدید به شــهرداری 
تهران سپرده شــده و از مدیران مدارس خلع 
مسئولیت شده است. احمد قیومی  در گفت وگو 
با ایسنا، در تشــریح روند پیگیری چالش ها و 
انتقادات حوزه سرویس مدارس گفت: بر اساس 

آیین نامه جدیدی که برای ســرویس مدارس 
تدوین شده است، مسئولیت سرویس مدارس 
به صورت کامل به شهرداری تهران سپرده شد، 
در حالی که در آیین نامه های قبلی فرمانداری 
تهران یک ورودی در این حوزه داشــت؛ اما در 
این آیین نامه جدید کل موضوع به شهرداری 

تهران سپرده شده است.
وی افــزود: حتی در این آیین نامه جدید از 
مدیران مدارس خلع مســئولیت شده است در 
حالی که مدیران مدارس پیش تر و در آیین نامه 
قبلی روی سرویس مدارس نظارت داشتند که 
این مسئولیت و نظارت برای آنها برداشته شده 

اســت. قیومی  ادامه داد: از سوی دیگر سامانه 
»سپند« که برای سرویس مدارس طراحی شده 
بود برای اولین بار رونمایی و اجرایی شد تا همه 
اطلاعــات در آنجا بارگذاری شــود و رانندگان 

سرویس های مدارس ثبت نام کنند.
فرماندار تهران تأکید کــرد: در فرمانداری 

تهــران از منظر تطبیق قوانین تلاش کردیم تا 
طبق مصوبات شورای شهر، برای تعیین قیمت 
سرویس مدارس پس از چندین بار رفت و آمد  
عــدد را معقول کنیم؛ لذا بخشــی از موضوع 
ســرویس دانش آموزان که در اختیار ما بود را 

انجام دادیم.
وی ادامه داد: در مورد سامانه »سپند« نیز 
شهرداری تهران باید کار انجام می داد؛ اما چند 
روز پس از آغاز کار مدارس مشکلاتی مشاهده 
شد؛ لذا از منظر دیگری ورود پیدا کردیم و همه 
طرف ها را خواســتیم که مقرر شد تا اطلاعات 
راننده هــا، مســیرها و قیمت ها را در ســامانه 
بارگــذاری کنیم که هنوز ایــن اتفاق نیفتاده 
است. قیومی  افزود: با توجه به اینکه اولین سال 
اســت که آیین نامه جدید اجرا می شود قاعدتاً 
ممکن مشکل وجود داشته باشد و حتما نیاز به 
بازبینی سامانه هست. سامانه در تهران اولین بار 
رونمایی شده اســت و پیش از این با این روند 
انجام نمی شد؛ لذا باتوجه به حجم بالا تقریبا جا 
ماندن از ورود اطلاعات در ســامانه شاید قابل 
پیش بینی بوده است. نهایتا بله آسیبی وجود 
داشــته و هرچند ما مسئولیت نداشتیم و کل 
مســئولیت برابر آیین نامه جدید به شهرداری 
تهران سپرده شده اســت؛ اما به موضوع ورود 

پیدا کردیم.
وی تاکید کرد: در فرایند ثبت نام سرویس 
مدارس در جایی اشکال وجود دارد و در جایی 
تخلــف رخ می دهد که در هــر دو صورت باید 
گزارش ارسال شود تا نهایتا در شورای ترافیک 
مطرح شــود؛ اما قبل از طی شدن این روند با 
هدف جلوگیری از آسیب مردم به موضوع ورود 
پیدا کردیم و ۳ جلســه پشــت سرهم در یک 
هفته برگزار کردیم و همه دستگاه های مرتبط 
را خواستیم که برابر آیین نامه وظایف هر یک 
گوشزد و بسیاری مشکلات در این جلسات رفع 

شد.
فرمانــدار تهــران ابراز امیــدواری کرد که 
ضعف های فرایند ثبت نام و سامانه اصلاح شود 
و افــزود: هم در اجرا تأخیری وجود داشــت و 
هــم در بارگذاری اطلاعات تأخیری ناشــی از 
مشکلات فنی وجود داشت؛ لذا باید شهرداری 

در این حوزه بهتر عمل می کرد.

دهک های »ششــم« و »هفتــم« از هفته آینده به طرح 
کالابرگ الکترونیکی اضافه می شوند که بنابر اظهارات معاون 
رفــاه وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، بدین ترتیب ۶۱ 
میلیون ایرانی از مزایای »یارانه تشویقی ۱۲۰ هزارتومانی« 

این طرح می توانند بهره مند شوند.
به گزارش ایسنا، علیرضا عسگریان در گفت وگو با ایسنا، 
در ایــن خصوص اظهــار کرد: دهک ششــم و هفتم نیز از 
هفته آتی مشــمول طرح کالابرگ می شوند. با ورود این دو 
دهک جدید به طرح، تعداد جمعیت تحت پوشش در سطح 
کشور از ۴۱ میلیون به ۶۱ میلیون نفر می رسد که افزایش 
چشمگیری است؛ به عبارت دیگر می توان گفت ۸۰ درصد 

مردم ایران مشمول طرح کالابرگ الکترونیکی می شوند.
وی ضمن بیان اینکه شــرایط بهره مندی از طرح مذکور 
برای مشمولان جدید نیز همچون دهک های پایین تر که در 
گذشته وارد طرح شده اند، است توضیح داد: مثلا هر کسی 
۲۰۰ هــزار تومان از یارانه خود را )از ۱۱ قلم کالای تعریف 
شده در سبد کالایی طرح کالابرگ( خرید کند، ۱۲۰ هزار 

تومان یارانه تشویقی دریافت می کند. 
معاون وزیر رفاه ادامه داد: دهک اول تا ســوم ۴۰۰ هزار 
تومان یارانه دریافت می کنند که این قشــر باید ۲۰۰ هزار 
تومان از یارانه را از سبد تعریف شده خرید کنند تا ۱۲۰ هزار 
تومان یارانه تشویقی اضافه شامل  آنها شود که بدین ترتیب 

مجموع یارانه دریافتی آنها به ۵۲۰ هزار تومان می رسد. این 
در حالیست که دهک های چهارم تا هفتم ۳۰۰ هزار تومان 
یارانه دریافت می کنند که این عده نیز باید همان مبلغ ۲۰۰ 
هزار تومان را از سبد مذکور خرید کنند تا ۱۲۰ هزار تومان 
یارانه تشــویقی و اضافی شــامل حال آنها شود؛ به عبارتی 
یارانه دریافتی این دهک ها در صورت خریدشــان به ۴۲۰ 

هزار تومان افزایش می یابد.
عسگریان با بیان اینکه شرایط برای استفاده مردم کاملا 
تسهیل شده است افزود: بدین منظور شبکه کاربردی »شما« 
معرفی شده اســت و مردم با رجوع به این شبکه می توانند 
فروشگاه ها و مغازه های متصل به طرح جهت خرید کردن را 

مشاهده کنند و با رجوع به نزدیکترین مغازه، خریدهایشان 
را انجام و از ۱۲۰ هزار تومان یارانه تشویقی برخوردار شوند؛ 
لذا از مردم می خواهیم اپلیکیشــن و برنامه »شما« را حتما 
نصب کنند.  به گفته وی تاکنون ۱۴۵ هزار مغازه و فروشگاه 
به طرح کالابرگ الکترونیک متصل شــده و ۲۰ هزار مغازه 
نیز در صف اتصال قرار دارند تا به این طرح ملحق شــوند و 
چنانچه استقبال از طرح خیلی خوب و قابل قبول باشد این 

۲۰ هزار مغازه وارد جریان طرح می شود.
وی در پایــان تاکید کرد: اســتفاده و خریــد در طرح 
کالابرگ الکترونیک کاملا »اختیاری« اســت اما استفاده از 

آن باعث بهره مندی از یارانه ای اضافه تر خواهد شد.

دادســتانی تهران شرکت تپسی را مکلف کرد ظرف یک 
هفته مشــکلات ســرویس مدارس را رفع کند و در صورت 
انصراف خانواده ها از دریافت خدمات سرویس، وجوه دریافتی 

را بلافاصله مسترد دارد.
به گزارش ایلنا از مرکز رســانه قــوه قضاییه، به منظور 
بررســی و رفع مشــکلات پیش آمده در مــورد نحوه ارائه 
خدمات ســرویس مدارس به دانش آموزان از سوی شرکت 

تپسی، مدیر عامل این شرکت و نمایندگان شهرداری تهران 
و آموزش و پرورش به دادستانی تهران فراخوانده شدند. 

در این جلسه تاکید شد که فعالیت پیمانکاران در حوزه 
حمل و نقل دانش آموزی منــوط به اخذ گواهی صلاحیت 
از مرجع ذیصلاح اســت و شرکت های ارائه دهنده خدمات 
هوشمند مســافر )اینترنتی( از این موضوع مستثنی بوده و 
با اخذ مجوز صلاحیت از وزارت کشــور و با احراز شــرایط، 

می توانند نســبت به خدمات دهی به دانــش آموزان اقدام 
کنند. 

در این جلســه اعلام شد که قبل از شــروع مدارس، ۹ 
هزار راننده در طرح سرویس مدارس در شرکت تپسی ثبت 
نام کرده اند که با توجه به نزدیک شــدن به زمان بازگشایی 
مدارس، این تعداد به شش هزار نفر کاهش یافت و متعاقباً 
در روز اول سال تحصیلی حدود ۶۰ درصد دیگر از رانندگان 

نیــز انصراف دادنــد و ارائه خدمات عمــلًا از پنجم مهرماه 
آغاز شــد.  با دستور دادســتانی تهران، با توجه به ثبت نام 
بیش از ۱۲ هــزار دانش آموز در این طرح جهت بهره مندی 
از خدمات ســرویس مدرسه و با توجه خدمات دهی ضعیف 
شرکت تپسی که نارضایتی عمومی را به دنبال داشته، مقرر 
شــد این شرکت به تعهدات خود در زمینه سرویس دهی به 

دانش آموزان، عمل کند.

در پی اعلام شــهردار تهران مبنی بر ورود ۵۰ دستگاه 
اتوبوس برقی در ماه آینده به پایتخت، مدیرعامل شــرکت 
کنترل کیفیــت هوای تهران با تاکید بر اهمیت و ضرورت 
برقی ســازی ناوگان اتوبوســرانی تهران گفــت: در حال 
 حاضــر ۸۰ درصد اتوبوس های تهران فرســوده  هســتند
 این در حالیســت که یک دستگاه اتوبوس دیزلی فرسوده 
ده ها برابر یک دستگاه اتوبوس دیزلی نو ذرات معلق منتشر 

می کند.
دکتر ســید محمدمهدی میرزایی قمی در گفت و گو با 
ایسنا با استناد به آمار سیاهه انتشار سال ۹۶ شهر تهران، 
۱۳ درصد از انتشــار ذرات معلق و یک درصد از انتشــار 
آلاینده های گازی این کلان شهر را ناشی از تردد اتوبوس ها 

دانســت و افزود: با جایگزینی هر دســتگاه اتوبوس دیزلی 
فرســوده با اتوبوس برقی، هر سال ۴۹۵ کیلوگرم از انتشار 
ذرات معلــق و روی هم رفته، ۱۱۲۲ کیلوگرم از انتشــار 

آلاینده های گازی در هوای تهران کاهش خواهد یافت.
وی با اشــاره بــه برآوردهــای صورت گرفتــه، منافع 
اقتصادی این میزان کاهش در انتشــار آلاینده ها در هوای 
تهران را بیش از ۱۰ میلیارد تومان در سال و در طول ۱۵ 
 سال عمر مفید یک اتوبوس برقی، در مجموع ۱۵۰ میلیارد

تومان اعلام و اظهار کرد: با جایگزینی هر دستگاه اتوبوس 
دیزلی فرســوده با اتوبــوس برقی، ســالانه ۵۰ هزار لیتر 

صرفه جویی در مصرف گازوییل صورت خواهد گرفت.
مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیت هوای تهران با بیان 
اینکه بر اساس میانگین نرخ جهانی به ازای نیم دلار برای 
هر لیتر، صرفه جویی ۵۰ هزار لیتری هر دســتگاه اتوبوس 
برقی، سالانه ۲۵ هزار دلار می شود، تصریح کرد: این میزان 
بر اســاس نرخ روز دلار آزاد، معــادل یک میلیارد و ۳۰۷ 

میلیون تومان می شود. 
با احتســاب کاهــش آلاینده هــا و مصرف ســوخت، 
یک دســتگاه اتوبوس برقی در طول عمر ۱۵ ســاله خود  
درمجموع حدود ۱۹۶ میلیــارد تومان منافع اقتصادی در 

بر دارد.
میرزایی قمــی در خاتمه با تأکید بــر اینکه در صورت 
برقی ســازی ۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس در تهران  در مجموع 
۸۸ درصــد از انتشــار ذرات معلق و ۵۵ درصد از انتشــار 
 آلاینده هــای گازی ناوگان اتوبوســرانی کاســته خواهد 
شد، خاطرنشان کرد: در صورت جایگزینی ۱۰۰۰ دستگاه 
اتوبوس برقی، ســالانه بیش از ۱۱ همت عایدی ناشــی از 

کاهش آلاینده ها و مصرف سوخت خواهیم داشت.

مسئولیت سرویس مدارس به شهرداری تهران سپرده شد
ورود فرمانداری برای حل مشکل سرویس مدارس

کاهش دمای هوا تا ۱۲ درجه
اداره کل هواشناســی اســتان تهران نســبت به وقوع رگبار و رعد و برق و 
احتمال جاری شــدن روان آب همچنین کاهش دما تا ۱۲ درجه سلسیوس در 
این استان هشدار داد. به گزارش ایسنا اداره کل هواشناسی استان تهران با صدور 
هشــدار نارنجی رنگ آورده است: تا جمعه )۱۹ تا ۲۱ مهرماه( بارش باران، رگبار 
و رعدوبرق، در نقاط مســتعد احتمال بارش تگرگ در استان تهران به ویژه نیمه 

شمالی و و مناطق غربی پیش بینی می شود.
اداره کل هواشناسی استان تهران برای کاهش آسیب های ناشی از این وضعیت 
جوی توصیه هایی ارایه کرده اســت که از جمله آن ها می توان به اعلام هشدار به 
بهره برداران و پیمانکاران عرصه منابع طبیعی و آبخیز داری جهت جلوگیری از 
احتمال بارش باران، گاهی وزش تندباد موقت با احتمال رعدوبرق، به کارگیری 
پوشش مناسب روی کندوهای زنبورعسل نظیر برزنت های روغن اندودشده جهت 
محافظت در مقابل بارش باران، خودداری از تردد عشایر و چرای دام در ارتفاعات 
با توجه به احتمال بــارش باران و وقوع صاعقه و لایروبی کانال ها و زهکش های 

مزارع و باغات به منظور خروج آب های سطحی ناشی از باران اشاره کرد.
در ادامه این هشــدار با اشــاره به نفوذ توده هوای سرد به استان تهران آمده 
است: این وضعیت جوی از پنجشنبه تا شنبه هفته بعد موجب کاهش دما به طور 
میانگین بین ۸ تا ۱۲ درجه سلسیوس در نیمه شمالی و به طور میانگین بین ۶ 

تا ۱۰ درجه سلسیوس در نیمه جنوبی استان می شود.

یک نفر از هر ۱۰ ایرانی، بیش از ۶۰ سال سن دارد
دبیر کارگروه تخصصی ستاد ملی جمعیت با بیان اینکه از هر ۱۰ نفر جمعیت 
کشــور یک نفر بیش از ۶۰ سال ســن دارد، گفت: این روند به سرعت در حال 
تغییر اســت و در ۲۰ الی ۳۰ ســال آینده از هر چهار ایرانی یک نفر بالای ۶۰ 

ساله خواهد بود.
حسین مروتی، در پنجمین مجمع سلامت شهرستان محلات که با محوریت 
»جوانی جمعیت، تعالی ســلامت، همگام با پزشک خانواده« اظهار کرد: حرکت 
جمعیت کشور به سمت سالخوردگی مشکلی است که با آن مواجه هستیم. بر این 
اساس باید فرزندان بیشتری متولد شوند تا پشتیبان این قشر از جمعیت کشور 
باشند. وی ادامه داد: ما در حالی با سالخوردگی جمعیت مواجه هستیم که از نظر 
اقتصادی، توان مدیریت مشکلات شدید ناشی از مواجهه با سالخوردگی جمعیت 
را نداریم. تفاوت دیگر ایران با این کشــورها این است که آنها در طول یک مدت 
زمان طولانی با سالخوردگی مواجه شدند. میزان کاهش نرخ باروری در ایران در 

مدت دو دهه و در فرانسه ظرف بیش از ۳۰۰ سال رخ داده است.
وی با تاکید بر اینکه مطالعات علمی نشــان می دهد که کشور در حوزه های 
مختلف، ظرفیت افزایش جمعیت را دارد، اظهار کرد: از عواملی که موجب ایجاد 
ســالخوردگی جمعیت می شــود، کاهش نرخ باروری در زنان و افزایش امید به 
زندگی است. سقوط نرخ باروری کشور از حدود ۶ به ۲ باعث می شود که جمعیت 

ما با شیب تندی به سمت سالخوردگی حرکت کند.
وی با اشاره به مشکلات تک فرزندی برای خانواده ها و آینده فرزندان، افزود: 
این مســئله در آینده صندوق های بازنشســتگی را نیز با مشکل مواجه خواهد 
کرد. باید به فرزندآوری از دیدگاه یک ســرمایه گذاری نگاه کرد. در زمان اجرای 
سیاست های کنترل جمعیت بسیاری از آسیب های این سیاست ها از جمله سقط 
جنین برای مردم بیان نشــد. مروتی گفت: تلفات ناشــی از سوانح رانندگی در 
کشور سالانه حدود ۱۸ هزار نفر است و توان بسیاری برای کاهش این آمار بکار 
گرفته می شود، در صورتی که بر اساس آمار اعلامی وزارت بهداشت سالانه حدود 
۲۵۰ هزار مورد ســقط جنین در کشــور صورت می گیرد، اما هیچگونه اقدام یا 

فرهنگ سازی برای مقابله با این اقدام انجام نمی شود.

ویژه برنامه »حس مهر« در فرهنگسرای بهمن 
امور نابینایان فرهنگسرای بهمن، به مناسبت گرامیداشت روز جهانی نابینایان 
)عصای ســفید( و تکریم نابینایان ویژه برنامه »حس مهر« را در قالب مسابقه و 

سرگرمی  برگزار می کند.
به گزارش روابط عمومی  فرهنگســرای بهمن، این برنامه که از ساعت۹ صبح 
امروز برگزار می شــود، شــامل دو بخش اســت. در بخش اول بازی هایی چون: 
»شــودان«، »گل بال«، »شــوت بال«، »به کاپ« و »آزمون جهت یابی« برای 
رقابت نابینایان تدارک دیده شده است و در بخش دوم برنامه ضمن معرفی نفرات 
اول تا سوم مسابقات یاد شده، طی مراسمی  از مربیان برتر و هنرجویان فعال واحد 

نابینایان فرهنگسرای بهمن نیز تجلیل می شود. 
مراسم پایانی ویژه برنامه »حس مهر« شامل قرائت قرآن کریم، شعرخوانی و 
حافظ خوانی علیرضا ســلامی، اجرای موسیقی سنتی، اجرای ضرب زورخانه ای 
توسط محمد رضا خواجوی و برگزاری مسابقه حضوری به همراه جایزه است که 
با حضور مدیران فرهنگی هنری و اداره سلامت شهرداری منطقه۱۶، نمایندگان 
سازمان بهزیستی، اعضای کانون نابینایان فرهنگسرای بهمن و خانواده های افراد 
نابینا وکم بینا، از ســاعت ۱۵تا ۱۸ در ســالن مبارک فرهنگسرای بهمن برگزار 
می شود. گفتنی است؛ سازمان ملل متحد، روز ۱۵ اکتبر معادل با ۲۳ مهر ماه را 
روز عصای سفید یا روز نابینایان نام نهاده است. هدف از نامگذاری این روز، توجه 
به امور نابینایان طرح مطالبات و رفع مشکلات و چالش های اجتماعی و خدمات 

شهری برای شهروندان نابینا است.

فوت ۶ نوزاد در بیمارستان  هاجر شهرکرد
دادستان عمومی  و انقلاب مرکز استان چهارمحال و بختیاری از تشکیل تیم 

ویژه بررسی موضوع فوت ۶ نوزاد در بیمارستان هاجر شهرکرد خبر داد.
به گزارش تسنیم از شهرکرد، سیدنصرالدین صالحی امشب در جمع خبرنگاران، 
در خصوص فوت ۶ نوزاد در بیمارستان هاجر شهرکرد، اظهار داشت:متاسفانه پس 
از وصول خبر مبنی بر فوت شــش نوزاد در بیمارستان هاجر شهرکرد، تیم ویژه 

بررسی موضوع تشکیل و در حال بررسی ابعاد مختلف موضوع است.
 صالحــی افزود: منتظر اعلام نظر نهایی بازپرس ویژه رســیدگی به پرونده با 
همکاری مراجع ذیصلاح از جمله پزشــکی قانونی هســتیم. دادستان عمومی و 
انقلاب مرکز اســتان چهارمحال و بختیاری ادامه داد: تحقیقات از مسئولان در 

حال انجام است و با مقصرین احتمالی برخورد قانونی به عمل خواهد آمد.
وی با تاکید بر حفظ امنیت روانی جامعه گفت: لازم اســت از انتشــار اخبار 
جعلی در فضای مجازی خودداری شود و عموم مردم اخبار تکمیلی را از مراجع 
رســمی دنبال نمایند.صالحی از احضار رئیس بیمارستان هاجر و رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی استان خبر داد و خاطرنشان کرد: توضیحات این مسئولین دریافت 
شده و علت فوت این نوزادان پس از تکمیل پرونده به مردم اطلاع رسانی خواهد 

شد.

 هواشناسی

خانواده

شهری

انتظامی

مدیرکل امــور فرآورده های طبیعی، ســنتی و مکمل 
ســازمان غذا و دارو با اعلام اقدامات انجام شــده در جهت 
تامین نیاز بازار به شیرخشــک از دو مســیر تولید داخل و 
واردات و وفــور این محصول در هفته هــای آتی، در عین 
حال بر لزوم ثبت ســامانه ای محصول در داروخانه ها جهت 
جلوگیــری از قاچاق معکوس و خروج آن از زنجیره تامین، 

تاکید کرد.
دکتر منوچهر دادگرنژاد در گفت وگو با ایســنا، با اشاره 
به تامین شیرخشــک مورد نیاز از دو مسیر تولید داخل و 
واردات، گفت: تولیدکنندگان داخلی شیرخشــک با تمام 
ظرفیت در حال تامین بازار هســتند و تولیدات آنها روزانه 

در سطح کشور توزیع می شود.
وی همچنین تاکید کرد: به دنبال رفع مشکلات ارزی، 
جهت واردات فوریتی این محصول نیز فراخوان داده شــده 
است و در مجموع در پی اقدامات انجام شده، در هفته های 

آتی شاهد وفور این محصول در کشور خواهیم بود.
مدیرکل امــور فرآورده های طبیعی، ســنتی و مکمل 
ســازمان غذا و دارو همچنین به الزام ارایه شیرخشــک با 
ثبت کد ملی و تاریخ تولد نوزاد در داروخانه ها اشــاره کرد 
و گفت: به جهت حمایت از مصرف کننده، به شیرخشــک  
ارز ۴۲۰۰ تومانی تعلق می گیرد؛ بنابراین به دلیل اختلاف 
قیمت موجــود، احتمال خروج شیرخشــک ها از زنجیره 
و قاچــاق معکوس آن و یا اســتفاده در مصارف دیگر نظیر 
شیرینی  فروشــی ها و ... وجود داشت. به همین دلیل ارایه 
این محصول با کدملی و تاریخ تولد نوزاد و ثبت در سامانه 
تی تک از ۲۰ مهرماه الزام آور شــد تا طول زنجیره تامین تا 

مصرف قابل رصد باشد.
وی در همین راســتا تاکید کرد: بنابراین از ۲۰مهرماه 
داروخانه ها موظفنــد کد ملی نوزادان را ثبت کنند در غیر 
این صورت طبق قانون برخورد می شــود. ثبت ســامانه ای 
شیرخشــک ها ضمن آنکه کمک می کند تا این محصول از 

زنجیره تامین خارج نشود و به دست مصرف کننده واقعی 
برســد، در عین حال میزان نیاز کشور به صورت واقعی را 
مشــخص می کند و به این ترتیب می توان بر اســاس آن 

سیاست گذاری کرد.
دادگرنژاد تاکید کرد: بنابراین با توجه به برنامه ریزی های 
صورت گرفته، در هفته های آتی شاهد وفور شیرخشک در 
کشور خواهیم بود و در حال حاضر نیز محدودیتی در تامین 
نداریم، شــرکت ها در حال همکاری هستند و شیر خشک 
در حال توزیع در اســتان ها اســت.وی همچنین در پاسخ 
به ســوال ایسنا درباره اینکه با توجه به سیاست گذاری های 
صورت گرفته، آیا سقف دریافت برای هر کد ملی وجود دارد 
یا خیر؟ گفت: هیچ ســقفی برای داروخانه و مصرف کننده 
تعیین نشده است. دادگرنژاد همچنین درباره چگونگی ارایه 
شیرخشــک به اتباع و افراد فاقد شناسنامه نیز گفت: برای 
اتباع و افراد فاقد شناســنامه نیز از معاونــان غذا و داروی 
سراسر کشور خواسته ایم که با همکاری اداره ثبت استانی، 
یک کد مجازی تهیه و به ما اعلام شود تا برای اتباع و افراد 
فاقد شناسنامه نیز سهمیه در نظر گرفته شود. در مجموع 
داروخانه ها موظفند هر کسی که مراجعه کرد شیرخشک را 

با کد ملی تحویل دهند.

مدیــرکل دفتر بهبــود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
با اشــاره به محدودیت های بودجه ای بــرای اجرای برنامه 
»شیرمدرسه«، گفت: خوشبختانه انجمن لبنیات و صنایع 
لبنی پا پیش گذاشــتند تا برای اجرای مناسب برنامه شیر 
مدرســه به دولت کمک کنند و در این راستا در دو استان 
خراسان رضوی و فارس، بخش خصوصی، خیرین و انجمن 
لبنیات اعلام آمادگی کردند که شیرمدرسه را تامین کنند.

دکتر احمد اسمعیل زاده در گفت وگو با ایسنا، درخصوص 
سیاست  وزارت بهداشــت برای اجرای برنامه  ارائه شیر در 
مدارس، گفت: طبق قانون، انجام برنامه شیرمدرسه بر عهده 
وزارت آموزش و پرورش اســت و وزارت بهداشت به عنوان 
متولی ســلامت جامعه نقش مطالبه گر دارد. سالیان سال 
اســت که برای بهبود وضعیت مصرف شیر و لبنیات یکی 
از بازوان قوی را برنامه شیرمدرســه می دانیم که قانون آن 

مصوب شده است.
وی با اشــاره به اینکه طی ســالیان قبل به دلیل برخی 
محدودیت هــای مالی،  بودجه لازم بــرای اجرای برنامه در 
اختیار وزارت آموزش و پرورش قرار نمی گرفت، اظهار کرد: 
البته از ابتدای سال جاری هر دو وزارتخانه مسئول در این 
بخش شــدیدا به دنبال اجرای برنامه شیرمدرسه بوده اند تا 

امسال بدون مشکل اجرایی شود.
اســمعیل زاده  افزود: البته طبق اطلاعاتی که به دست 
ما رســیده است، می دانیم که امسال خود وزارت آموزش و 
پرورش موفق به دریافت بودجه اجرای برنامه شیرمدرســه 
نشده است اما، خوشبختانه انجمن لبنیات و صنایع لبنی پا 
پیش گذاشتند تا برای اجرای مناسب برنامه شیر مدرسه به 

دولت کمک کنند.
او تاکید کرد: در این راستا در دو استان خراسان رضوی 
و فارس، بخش خصوصــی، خیرین و انجمن لبنیات اعلام 
آمادگی کردند که شیرمدرسه را تامین کنند اما، نمی توان 
تنها به بخش خصوصی متکی بود و سازمان برنامه و بودجه 
و وزارت آموزش و پروش باید بودجه لازم برای برنامه شیر 

مدرسه را تامین کنند.
اســمعیل زاده با اشــاره به اینکــه برای رفــع موانع و 
چالش های این بخش راهکارهایی از سوی بخش خصوصی 
پیشــنهاد شــده اســت، تصریح کرد: در حال بررسی این 
راهکارها هستیم تا بخش های اجرایی را اصلاح کنیم. طی 
مکاتباتی که بــا وزارت آموزش و پروش داشــته ایم اعلام 
کردیم که اگر قرار اســت بخش خصوصی به کمک اجرای 
برنامه بیاید،  بهتر است با اولویت مناطق روستایی، حاشیه 

شهری و نهایتا شهری انجام شود.
وی افزود: اگر دولت بتوانــد تامین بودجه کند طبیعتا 
اولویت ما در اجرای برنامه، ۸ اســتان کمتر برخوردار مانند 
سیستان و بلوچستان،  هرمزگان، کرمان و... است که البته 
هنــوز به دلیــل محدودیت های بودجه ای بــه این مرحله 

نرسیدیم.
او درخصوص پروتکل های ارائه شیرمدرســه،  بیان کرد: 
دستورالعمل برنامه شیرمدرسه به این صورت است که شیر 
با چربی ۲.۵ درصد هر روز به دانش آموزان ارائه شــود اما، 
محدودیت منابع طی سالیان اخیر سبب شد برنامه آنگونه 

که طبق دستورالعمل است، اجرایی نشود.

عرضه شیرخشک با کد ملی و بدون سقف دریافت
چگونگی عرضه به افراد فاقد شناسنامه 

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت اعلام کرد

محدودیت های بودجه ای برنامه »شیرمدرسه« 






